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ACTA 

JUNTA GENERAL EXTRAORDINÀRIA DE 4 D’AGOST DE 2022 

Acta de la Junta General Extraordinària, celebrada per la Comunitat de 

Regants - Sindicat Agrícola de l’Ebre, el dia quatre d’agost de dos mil vint-i-

dos.  

Assisteixen a la Junta General 98 persones que a es relacionen a continuació:

PRESENTS: 

Alcalà Sorribes, Domingo 

Bertomeu Navarro, Eva 

Callau Casanova, Raül 

Carles Gilabert, Ramon 

Casanova Casanova, Fco. Javier 

Castells Queral, Susana (Semillas 

Certificadas Castells, S.L.) 

Culvi Porres, Teresa 

Curto Hierro, Josep Xavier 

Delsors Pomar, Víctor 

Domingo Buera, Antonio José 

Fornós Casanova, Juan Carlos 

Franch Agramunt, José 

Franch Sorribes, Joaquín 

Giménez Uribe, Juan Luís 

Marin Serral, Pablo Ramon 

Reverté Solà, Diego 

Santiago Casanova, Álvaro 

Tallada Ravanals, Juan Antonio 

(SAT Mas Ravanals) 

Vila Bo, David (Explotaciones 

Agrícolas Vila Bo, S.L.) 

Vila Buera, Iban 

Vilà Jordà, Laura (UGONRA, S.A.) 

 

Alegre Roca, J. Pedro 

Álvarez Vázquez, Enrique 

Ardit Cordero, Jorge 

Arques Castells, Raül 

Arques Roig, José 

Arques Rovira, Mariola 

Balagué Blanch, José 

Bayo Vila, Víctor 
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Bertomeu Agramunt, Joan 

Bertomeu Bayo, Alejandro 

Bertomeu Bertomeu, Juan 

Bertomeu Franch, Ramon 

Bertomeu Hierro, J. Carlos 

Bertomeu Muria, Adrian 

Bertomeu Tomàs, Carlos 

Bertomeu Tomàs, J. Carlos 

Bertomeu Tomàs, Víctor 

Bertomeu Turón, Eva 

Bonet Tomàs, Severo 

Caballé Juan, José 

Caballé Llambrich, José 

Callau Bonet, Francisco 

Callau Bonet, Hilario 

Callau Casanova, Alejandro 

Callau Fosch, Hilario 

Callau Torre, Carlos 

Camisón Martí, José 

Casanova Guillén, Fco. Ramon 

Casanova Santamaría, Fco. 

(Tramontano, S.L.) 

Casanova Ventura, Ramon 

Castañé Sales, Javier (Desporvic, S.L.)  

Castellà Culvi, Agustí 

Castells Rovira, Josep 

Castells Turón, Miguel 

Culvi Porres, Salvador 

Daudén Encontrado, Jaime 

Escurriola Sebastià, Juan 

Espanya Forcadell, Antoni (Ministeri 

per a la Transició Ecològica) 

Forés Sabaté, Juan 

Franch Casanova, José Luis 

Franch Chacón, Josué 

Franch Durà, Juan 

Franch Franch, J. Enrique 

Franch Masdeu, Rafael 

Galve Mauri, Eladi (Ajuntament de 

Tivenys) 

Garrigós Ramírez, Alejandro 

Gas Subirats, Eduardo 

Gil Mascarell, Francisco 

Llobet Lahosa, Luisa Josefa 

Martí Bertomeu, Fermín 

Martí Martí, Sebastià 

Mauri Fornós, Pedro 

Navarro Arques, José 

Navarro Bertomeu, Salvador 

Otamendi Escoda, Marcela 
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Pegueroles Abadie, Josep Manel 

Pegueroles Ariño, Lluís 

Pons Agramunt, Simón 

Pons Melich, J. Alberto 

Prats Serra, Enrique 

Pujol Bertomeu, Gustavo 

Pujol Roca, Adrià 

Ramírez Fresquet, J. Carlos 

Ravanals Tallada, Felipe Mª 

(Ravanals de Ramon, Asunción i 

Hernández Ravanals, Mª Fátima) 

Reverté Casanova, Sergio 

Ribes Franch, Agustín 

Roca Redó, Francisco 

Salaet Franch, J. Ramon 

Santiago Ignacio, Álvaro 

Sorribes Navarro, Juan José 

Tomàs Callau, José Pedro 

Tomàs Vidal, Joaquín 

Torres Casanova, Juan 

 

REPRESENTATS: 

Els que figuren al quadre resum que s’uneix al present llibre d’actes en 

l’apartat ANNEXOS. 

En total, a la sala hi ha presents i representats 1057 vots. 

Essent les 19.00 hores el president de la Comunitat, Víctor Delsors, obre la 

sessió informant els assistents que degut a uns incidents que es van produir 

en l’última Junta General, a partir d’ara hi haurà un servei de seguretat i dos 

vigilants vetllaran pel correcte funcionament de les assemblees.  

Havent-se complert els requisits establerts pels articles 55 i 57 de les 

Ordenances pel que fa a la convocatòria i la seva publicitat i, per tant, amb el 

quòrum establert pels articles 60 i 61, declara vàlidament constituïda la Junta 

General, en segona convocatòria.  
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D’acord amb les notes de la convocatòria, les votacions seran secretes. Els 

torns de paraula, rèplica i súplica dels comuners es faran evitant el 

creuament d’intervencions i amb respecte, essent la falta d’aquest motiu per 

a retirar la paraula a l’autor i inclús, convidar-lo a abandonar la reunió.  

Recorda que la Junta General només té un punt a l’ordre del dia i adverteix 

que totes les intervencions que no s’ajustin a aquest no seran admeses ni 

contestades.  

Pel que fa al desenvolupament de la sessió, explica que es farà una exposició 

dels fets, es llegirà l’acord proposat, s’obrirà un debat, es faran la votació i 

l’escrutini durant una pausa cafè i s’anunciaran els resultats. 

 

A continuació, presenta el punt únic de l’ordre del dia:     

PUNT ÚNIC.- DEBATRE I DECIDIR, SI ESCAU, EL TANCAMENT DEL CANAL 

DURANT L’HIVERN DEGUT ALS SOBRECOSTOS 

El president de la Junta de Govern, Fco. Javier Casanova,  exposa que donant 

seguiment a una petició feta en una Junta General anterior, la Junta de 

Govern ha acordat sotmetre a debat i aprovació una proposta d’acord per a 

fer una nova planificació de la gestió de l’aigua a la plana deltaica després de 

la collita de l’arròs i tancar el Canal entre els mesos de novembre i abril.  

Per a fer aquesta proposta, la Junta de Govern ha tingut en compte algunes 

circumstàncies que han canviat els últims anys. En primer lloc l’extinció, l’any 

2010, del conveni amb l’Agència Catalana de l’Aigua per al finançament 

d‘actuacions de caràcter ambiental, mitjançant el qual l’ACA destinava prop 

de 900.000 € anuals a les despeses d’inversió i explotació de dites actuacions. 

En segon lloc, la desaparició també de l’obligatorietat de la inundació 

hivernal dels arrossars, dins de les mesures agroambientals, arran de 

l’aparició del cargol poma. I en tercer lloc, la finalització del Grup Adhoc per a 

la lluita contra la plaga en el marc del qual s’han estat fent, els últims anys, 

actuacions com la salinització i posterior rentat amb aigua dolça de camps i 

desaigües.  
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Continua el president parlant de la situació actual, marcada pel fort augment 

dels costos energètics, que en el cas de la Comunitat ha estat d’un 350% en 

electricitat i d’un 230% en combustibles. Una escalada de preus que també 

ha tingut una repercussió en els costos de producció per als pagesos que, en 

el cas del sector arrosser, han patit un increment de prop del 40%.  

Una altra problemàtica que cada vegada suposa més sobrecostos és la del 

llapó. Tot i no tenir-ne l’obligació, des de la Comunitat es realitza el control 

de vegetació per a mantenir la xarxa de reg i desguàs en condicions i no posar 

en risc el cultiu, malgrat que això suposi destinar-hi molts recursos i, inclús, 

deixar de fer altres actuacions previstes. També estem fent un esforç molt 

gran en l’adaptació al canvi climàtic.  

I quant val tot això? Sobre 150.000,00 € mensuals a l’hivern i 400.000,00 € 

mensuals en campanya. 

Davant la situació actual, que és crítica, considerem que el més prudent, ara, 

és centrar-nos en la part agronòmica tal com marquen els nostres Estatuts i 

que en la resta de funcions, tots els actors implicats facin el que els 

correspon. Ha arribat el moment de dir prou i fer un toc d’atenció. Com a 

comuners, tenim moltes obligacions però també molts drets i és el moment 

de posar-los sobre la taula. L’Administració també té moltes obligacions i no 

pot ser que la gestió de l’aigua recaigui només sobre les nostres costelles.   

A continuació, pren la paraula la secretària adjunta, Eva Bertomeu, per fer 

lectura de la proposta d’acord de la Junta de Govern:  

Primer.- Es procedirà al tancament del Canal de la plana deltaica l’1 de 

novembre. Segon.- Pel que fa al reg de les hortes, fins al 31 de desembre es 

mantindrà el reg a les hortes fins al Partidor i el Sifó del Roig i es donaran regs 

puntuals a les hortes de Deltebre i Camarles. Tercer.- Des del 31 de desembre 

fins a la soltada, la planificació dels regs serà l’ordinària de tots els anys. 

La Junta de Govern es reserva el dret de modificar la data i el termini de 

tancament del Canal per salvaguardar els interessos agronòmics dels 

comuners. Tots aquests acords queden condicionats a ser modificats en cas 
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d’arribar a un acord amb l’Administració que  compensi la gestió hidràulica 

de la Comunitat de Regants. 

A continuació, el president obre un torn de paraula per a debatre la 

proposta. 

Marcel·la Otamendi pregunta si l’hemidelta dret també s’acolliria a aquesta 

mesura, ja que si fos a nivell de tot el Delta tindria més envergadura. Víctor 

Delsors diu que s’ha informat la Comunitat de la Dreta de la proposta i la 

seva motivació, però no sabem quines són les seves intencions. Otamendi 

pregunta també si en les reunions amb l’Administració per tractar el tema 

sempre s’han obtingut negatives. Javier Casanova diu que sempre trobem 

bones paraules però a l’Administració ja li va bé que nosaltres fem la feina i la 

paguem i ells es posen les medalles. Xavier Curto afegeix que, precisament, 

les comunitats de regants han estat impulsores del PIGADE, un pla de gestió 

integral de l’aigua dolça que té com a objectiu treure el màxim rendiment a 

cada gota que entra al Delta. Per a això, s’han de fer inversions, el que no pot 

ser és que tot surti dels 0,30 € del quilo d’arròs.  

Eduardo Gas exposa que entre Tivenys i la Pedrera no es necessiten els 

volums d’aigua que necessita el sector arrossaire, però per a l’horta, en 

moments puntuals, l’aigua és imprescindible i pregunta fins a quin punt pot 

afectar la mesura als regants d’aquestes zones. Javier Casanova insisteix que 

a l’horta no afecta en res, només a la plana deltaica. 

Carlos Ramírez fa referència a les finques situades a la vora mar, que a més a 

més són fondes, les quals pateixen els efectes dels temporals i altres, opina 

sense el colmateig es poden veure encara més perjudicades. Javier Casanova 

diu que en la proposta d’acord ja es contempla salvaguardar els interessos 

agronòmics dels comuners i, sense cap dubte, si en algun moment entra la 

mar o passa alguna cosa, la nostra obligació serà donar aigua per recuperar 

els camps que es puguin salinitzar. 

Enrique Prats adverteix del risc que ens acabin agafant l’aigua ... 
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Simon Pons pregunta per l’aportació d’altres sectors com són els pescadors, 

caçadors, musclaires, ... a la Comunitat. Javier Casanova diu que no n’hi ha. 

Les infraestructures que es fan són inversions fetes per l’Administració que a 

nosaltres ens repercuteix en menys despesa energètica. Ens és igual tirar 

l’aigua per un punt que per un altre, però independentment d’això, el que 

estem reclamant com a Comunitat és que l’Administració s’ha de fer càrrec. 

Ramon Salaet creu que en primer lloc caldria haver informat de si hi ha hagut 

converses amb altres sectors com els pescadors, caçadors, musclaires, ... i del 

contingut de les mateixes. Creu que els comuners ja fan prou de pagar els 

manteniments i les neteges per a que l’aigua arribi a aquests altres sectors. 

També amb els polítics. Javier Casanova respon que les entitats entenen 

perfectament el nostre posicionament, que no pot ser que tota aquesta 

gestió no tingui una compensació. Pel que fa a la manera que s’ha de 

finançar, cal continuar treballant i, si podem anar tots a una, millor. N’hi ha 

que no estan per la labor, com el Parc Natural, que té una actitud no positiva 

malgrat que en el seu decret de creació s’estableix que la seva finalitat és 

preservar l’espai una zona humida com és el Delta de l’Ebre.  

No havent-hi més intervencions, es passa a la votació de la proposta. El 

president informa que els membres de la Junta de Govern i el Jurat de Regs 

que intervindran en la mateixa són Domingo Alcalà i Tere Culvi, juntament 

amb el personal de la casa. Les opcions són votar a favor o en contra de la 

proposta, assenyalant amb una creu l’opció escollida a les paperetes. Mentre 

es fan les votacions, es fa una pausa – cafè.  

Es reprèn la Junta General i el president informa del resultat de la votació de 

la proposta de tancament del Canal durant l’hivern degut als sobrecostos, la 

qual queda aprovada amb: 

817 vots a favor 

233 vots en contra 

5 vots en blanc 

2 abstencions 
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Es dóna per finalitzada la Junta General extraordinària essent les 20.20 hores. 

 

    

El President de la Comunitat            La Secretària de la Comunitat 

                  

 

 

      Víctor Delsors Pomar                                                         Laura Vilà Jordà 

 

 

Els vocals de la Junta de Govern i el Jurat de Regs: 

 

 

 

      Domingo Alcalà Sorribes                                                Tere Culvi Porres 
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